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   Wywiad internetowy z doktorem Teodorem Blach

Pocz¹tek jest po³
Pocz¹tek wojny zasta³ Pana w Polsce, a w 1940 roku by³ Pan ju¿
w 2 Dywizji Strzelców Pieszych we Francji. Jak Pan tam trafi³?

Studia na Politechnice Lwowskiej ukoñczy³em w 1938 r. i bodaj¿e
17 wrzeœnia 1939 r. mia³em wst¹piæ do podchor¹¿ówki. Po wybuchu
wojny drog¹ radiow¹ otrzymaliœmy rozkaz, aby wycofywaæ siê na
wschód (mieszka³em wtedy z rodzicami na zapleczu fortyfikacji
polskich ko³o Miko³owa na Œl¹sku), gdzie w pewnym momencie
bêdziemy zmobilizowani. Dotar³em do Lwowa ju¿ po zajêciu go
przez Rosjan. By³em czynny w podziemiu harcerskim, gdy jednak
dotar³y wiadomoœci o Armii Polskiej we Francji, ruszy³em tam przez
„zielone granice”, przekraczaj¹c Wêgry, Jugos³awiê i W³ochy. Gra-
nicê francusk¹ przekroczy³em poci¹giem 1 stycznia 1940 r.

Podczas internowania w Szwajcarii zostaje Pan asystentem na
Politechnice w Zurychu...

Ju¿ w 1940 r. w³adze internowania zaczê³y organizowaæ obozy
szkolne dla internowanych ¿o³nierzy polskich. Zg³aszaæ mogli siê
równie¿ ¿o³nierze z dyplomami uniwersyteckimi, poszukiwano bo-
wiem pomocników dla wyk³adowców szwajcarskich, a nawet
kandydatów na funkcje wyk³adowców. Szwajcaria by³a wolnym
krajem i przygotowywa³a siê do obrony. Armia o charakterze ogól-
nej milicji obsadzi³a wszystkie graniczne i strategiczne punkty obro-
ny. Panowa³ wiêc powszechny brak pracowników, z uczelniami
w³¹cznie. Wywiad z ochotnikami przeprowadza³ prof. Max Zeller
z Politechniki w Zurychu, który w randze pu³kownika by³ tzw.
komisarzem od obozów szkolnych. Gdy mu siê zameldowa³em,
przywita³ mnie po kole¿eñsku, a po krótkiej rozmowie wyjaœni³, ¿e
jest profesorem fotogrametrii, i zaproponowa³ mi asystenturê. Oczy-
wiœcie dla mnie by³ to przys³owiowy „³ut szczêœcia”. Niezale¿nie
od pracy w Politechnice Zuryskiej prowadzi³em wyk³ady wraz
z æwiczeniami z rysunku kartograficznego, by³em te¿ asystentem
z matematyki i geometrii wykreœlnej w obozie uniwersyteckim
w Winterthur. Mia³em wtedy jeszcze inne, poufne zajêcie: dowód-
ca dywizji poleci³ mi za³o¿yæ i prowadziæ systematyczn¹ statystykê
prac wykonywanych przez oko³o 13 000 naszych ¿o³nierzy. Cho-
dzi³o o to, ¿eby po zakoñczeniu wojny na wypadek ¿¹dania przez
Szwajcariê zwrotu kosztów internowania Polaków (zgodnie z umo-
wami miêdzynarodowymi) rz¹d polski móg³ przedstawiæ wykaz
wykonanych przez nas prac pokrywaj¹cych te koszta z nadwy¿k¹.
¯¹danie takie nigdy nie zosta³o wysuniête, my jednak¿e mieliœmy
satysfakcjê z naszej udokumentowanej pracowitoœci.

Dlaczego zdecydowa³ siê Pan nie wracaæ po wojnie do kraju
i rozpocz¹³ Pan pracê u Wilda w Heerbruggu?

Zakoñczenie wojny nie by³o równoznaczne z pomyœlnym roz-
wi¹zaniem sprawy polskiej. Wprost przeciwnie! Naszym (¿o³nie-
rzy, ale i ca³ego pokolenia) obowi¹zkiem by³o wywalczenie Pol-
sce wolnoœci. Pod tym wzglêdem ró¿nicy zdañ miêdzy Polakami
nie by³o, natomiast dyskusji podlegaæ mog³y drogi prowadz¹ce
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GEODETA: Z okazji 85. urodzin sk³adamy serdeczne gratu-
lacje i ¿yczenia wszystkiego najlepszego. Wiemy, ¿e w dal-
szym ci¹gu jest Pan niezwykle aktywny. W jakiego rodzaju
dzia³alnoœæ jest Pan w tej chwili szczególnie zaanga¿owany?

���������	
����Dziêkujê bardzo za ¿yczenia, które s¹
mi szczególne drogie, gdy¿ pochodz¹ z jak¿e odleg³ej, ale
równoczeœnie tak mi bliskiej Polski. Istotnie, staram siê byæ
czynny zarówno spo³ecznie, g³ównie w sprawach polonijnych,
jak i w ¿yciu naukowo-technicznym. Proszê jednak¿e pamiê-
taæ, ¿e w pewnym wieku „potrzeba podwójnej iloœci czasu,
aby zrobiæ po³owê!”.

W ¿yciu zawodowym zetkn¹³ siê Pan z wieloma ludŸmi. Któ-
rzy z nich wywarli na Pana najwiêkszy wp³yw?

Jeszcze w czasach studiów na Politechnice Lwowskiej to chyba
s³ynny matematyk prof. £omnicki (jak wiadomo, zosta³ zamor-
dowany w wiêzieniu z wieloma innymi uczonymi Politechniki

Lwowskiej). Profesor
³¹czy³ kolosaln¹ wie-
dzê matematyczn¹
z wyj¹tkow¹ kultur¹
osobist¹. Opublikowa³
m.in. zwiêz³y podrêcz-
nik „Kartografia mate-
matyczna”, który uwa-
¿am za najlepszy
w œwiecie w tym za-
kresie. Z póŸniejszych
czasów z du¿¹ sympa-
ti¹ i wdziêcznoœci¹
wspominam dyrektora
technicznego firmy
Wild w Szwajcarii in¿.
Berchtolda. Gdy przed
o¿enkiem myœla³em
o bardziej formalnym
u³o¿eniu moich stosun-
ków z firm¹, w której
pracowa³em jako in¿y-
nier, odpowiedzia³
z urwisowskim uœmie-
chem (mia³ wtedy oko-

³o szeœædziesi¹tki): – Uwierzy Pan, ¿e ja te¿ nie mam ¿adnego
kontraktu z firm¹! Po có¿ Panu kontrakt? Musi Pan zawsze tak
pracowaæ, aby firmie zale¿a³o na Panu, a nie tylko odwrotnie.
Zapewniam Pana, ¿e bêdziemy robili wszystko, aby Panu by³o
dobrze z nami, Pan jednak¿e zachowuje zupe³n¹ swobodê decy-
zji – zakoñczy³ dyrektor. By³a to m¹dra rada, któr¹ zawsze
w ¿yciu stosowa³em.
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utem, polskim fotogrametr¹ mieszkaj¹cym w Kanadzie

ow¹ wszystkiego

Teodor Blachut urodzi³ siê 10 lutego
1915 roku w Czêstochowie. Studia na Od-
dziale Mierniczym Politechniki Lwowskiej
ukoñczy³ w 1938. Po otrzymaniu dyplomu
in¿yniera przenosi siê do Katowic, gdzie
do wybuchu drugiej wojny œwiatowej pra-
cuje w biurze geodety przysiêg³ego. W ro-
ku 1940 Teodor Blachut wstêpuje jako
ochotnik do 202 Pu³ku Artylerii Ciê¿kiej
2 Dywizji Strzelców Pie-
szych i bierze udzia³
w Kampanii Francuskiej
walcz¹c na wschodnich
terenach Francji. Nastêp-
nie internowany trafia do
obozu uniwersyteckiego
¿o³nierzy polskich w Win-
terthur w pobli¿u Zurychu.
Pracuje jako asystent na
Politechnice w Zurychu
pod kierunkiem œwiatowej
s³awy prof. Maxa Zellera.
Zatrudniony w latach
1946-51 w biurze kon-
strukcyjnym instrumentów fotogrametrycz-
nych firmy Wild w Heerbruggu, jest m.in.
autorem koncepcji autografu Wild A-7.
Z ramienia firmy Wild jeŸdzi po œwiecie
w misjach technicznych, a wizyta w Kana-
dzie owocuje propozycj¹ pracy (od 1 sier-
pnia 1951 r.) w Kanadyjskim Instytucie Ba-
dawczym (National Research Council –
NRC), gdzie powierzono mu organizacjê
Sekcji Badañ Fotogrametrycznych. W ci¹-
gu kilku lat kierowana przez niego sekcja
staje siê jednym z czo³owych oœrodków
fotogrametrycznych na œwiecie. Teodor

Blachut pracuje tam a¿ do emerytury
(1980 r.). W 1971 r. robi doktorat na Poli-
technice w Zurychu (ETH). Od 1980 r. do
chwili obecnej dzia³a jako niezale¿ny na-
ukowiec, a tak¿e autor, inicjator i kierownik
licznych projektów w wielu krajach œwiata,
kszta³tuj¹cych rozwój fotogrametrii.
Dzia³alnoœæ spo³eczno-zawodowa dr. Blachu-
ta zaznacza siê na wielu polach, i to nie tylko

w Kanadzie, ale tak¿e
w Ameryce Pó³nocnej i Po-
³udniowej oraz w Azji i Af-
ryce. Anga¿uje siê on
w dzia³alnoœæ Kanadyjskie-
go Instytutu Geodezyjne-
go (The Canadian Institu-
te of Surveying – CIS).
W latach 1962-1963 prze-
wodniczy Kanadyjskiemu
Instytutowi Geodezyjno-
-Kartograficznemu (CISM).
Wspó³pracuje z redakcj¹
czasopisma „The Cana-
dian Surveyor” (oficjalny

organ CISM), a w latach 1963-1966 zostaje
jego redaktorem naczelnym. Pe³ni odpowie-
dzialne funkcje w Komisji Kartograficznej Pan-
amerykañskiego Instytutu Geografii i Historii
(The Pan American Institute of Geography
and History – PAIGH). Od roku 1950 prowa-
dzi dzia³alnoœæ naukowo-badawcz¹ i spo³ecz-
n¹ w Ameryce £aciñskiej (Argentyna, Boli-
wia, Ekwador, Kolumbia, Meksyk, Peru).
Opublikowa³ ponad 150 rozpraw i artyku-
³ów naukowych w wielu jêzykach (angiel-
skim, francuskim, hiszpañskim, polskim
i niemieckim), a tak¿e kilka ksi¹¿ek.

do tego celu. Np. genera³ Prugar-Kettling, œwietny dowódca 2DSP,
zdecydowa³ siê na powrót do Kraju ze wzglêdów czysto patrio-
tycznych. On sam wkrótce zmar³ (ponoæ na udar serca), a niektó-
rzy z towarzysz¹cych mu oficerów zginêli w dziwnych okolicz-
noœciach, jak np. wypadniêcie z poci¹gu! O tym dowiadywali-
œmy siê póŸniej. Gdy nadszed³ moment podejmowania decyzji
(bo i przeludniona Szwajcaria wola³a, abyœmy opuœcili ich kraj),
sytuacja by³a bardzo niejasna, zaœ Polski Rz¹d na uchodŸ -
ctwie, dla nas miarodajny, zdawa³ siê sugerowaæ, ¿e nie nadszed³
jeszcze czas powrotu do kraju. Nie by³o jednak¿e ¿adnej presji

w tym czy owym kierunku. Zdaj¹c sobie sprawê z tego, ¿e moja
osobista decyzja mo¿e byæ zabarwiona wzglêdami emocjonalny-
mi, poruszy³em tê sprawê z prof. Zellerem, cz³owiekiem szcze-
rym, otwartym i niezaanga¿owanym w nasze wewnêtrzne, pol-
skie sprawy. Profesor przyj¹³ moje zagajenie z wyraŸnym zanie-
pokojeniem i przyzna³, ¿e obawia³, i¿ mogê rozwa¿aæ mo¿liwoœæ
powrotu do Kraju. – Jednak zaci¹gn¹³ Pan równie¿ pewne zobo-
wi¹zania w stosunku do naszej uczelni, jak i w stosunku do mnie
osobiœcie – powiedzia³. – Myœlê tu o mojej ksi¹¿ce, do której Pan
opracowuje wa¿ny rozdzia³.

Tytu³y i odznaczenia:
■  Medal Honorowy Politechniki w Medio-
lanie (1960);
■  cz³onek honorowy Brazylijskiego Towa-
rzystwa Kartograficznego oraz Korporacji
Geodetów prowincji Ontario; cz³onek kore-
spondent Asocjacji Geodezyjnej w Argen-
tynie (od 1963);
■  cz³onek Kanadyjskiego Towarzystwa Kró-
lewskiego (The Royal Society in Canada)
(od 1970);
■  laureat najwy¿szych nagród przyznawa-
nych przez Amerykañskie Towarzystwo Fo-
togrametryczne: Photogrammetric Award
i Luis StruckAward (1973);
■  doktorat honoris causa Akademii Górni-
czo-Hutniczej w Krakowie (pierwszy taki do-
ktorat przyznany przez polsk¹ uczelniê
w dziedzinie geodezji) (1974);
■  cz³onek honorowy The Canadian Institu-
te of Surveying (od 1987);
■  cz³onek korespondent SGP (od 1960);
■  cz³onek zagraniczny PAN (od 1991).

Dzia³alnoœæ na rzecz Polski:
■  za³o¿yciel i przewodnicz¹cy „Polskie-
go Instytutu Kaszuby” w Ontario;
■  cz³onek Stowarzyszenia Polskich Kom-
batantów oraz innych stowarzyszeñ po-
lonijnych w Kanadzie;
■  autor ró¿nych artyku³ów o tematyce
polskiej i polonijnej.
■  wraz z ¿on¹ Fanni fundator nagród
i stypendiów dla m³odych pracowników
nauki dzia³aj¹cych w zakresie fotogra-
metrii i teledetekcji (1996).                           ■

➠
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I doda³ jeszcze, ¿e jego zdaniem nale¿y poczekaæ, a¿ ogólna sytuacja
ulegnie wystarczaj¹cemu wyjaœnieniu. Trudno mi by³o nie przyznaæ
profesorowi racji. Postanowi³em jednak¿e postaraæ siê przed wy-
jazdem ze Szwajcarii o krótki sta¿ w fabryce Wilda, aby zapoznaæ
siê nieco z zagadnieniami konstrukcji i produkcji zarówno pomiaro-
wych instrumentów polowych, jak i fotogrametrycznych. Nie w¹tpi-
³em bowiem, ¿e bêdê chcia³ opuœciæ Szwajcariê, choæ bardzo j¹
polubi³em i ceni³em. Z fabryki Wilda otrzyma³em uprzejme zapro-
szenie, a ju¿ po kilku tygodniach dyrektor fabryki zaproponowa³ mi
objêcie kierownictwa wydzia³u fotogrametrycznego. By³o to dla
mnie bardzo pochlebne, ale odmówi³em. Nie myœla³em bowiem, ¿e
zdoby³em ju¿ konieczne ku temu kwalifikacje. By³y i inne okolicz-
noœci, np. nie mówi³em dialektem szwajcarskim, choæ go rozumia-
³em. Zaproponowa³em wiêc dyrektorowi, ¿e pozostaj¹c na mym
dotychczasowym stanowisku, bêdê „dogl¹da³” spraw fotogrametrii
do chwili znalezienia odpowiedniego szefa. Z tego okresu datuje siê
rozwiniêcie wed³ug mojej koncepcji Autografu Uniwersalnego A7,

który zyska³ sobie opiniê najlepszego autografu na œwiecie. Mój
pobyt w fabryce Wilda przeci¹gn¹³ siê do 1951 r. Zacz¹³em wyje¿-
d¿aæ za granicê w ró¿nych misjach technicznych z ramienia fabryki.
Odwiedzi³em prawie wszystkie kraje Europy z Polsk¹ w³¹cznie,
gdzie uruchomi³em zakupione kamery lotnicze. Z innych misji szcze-
gólnie ¿ywo przypominam sobie pobyt w Jugos³awii oraz w dopiero
co powsta³ym Izraelu, gdzie zorganizowa³em pierwsz¹ s³u¿bê foto-
grametryczn¹ (Instytut Fotogrametryczny w Jerozolimie). Bardzo
pomocna mi by³a moja m³odziutka ¿ona Fanni, która z laboratoriów
fizycznych firmy Wild wynios³a du¿¹ wiedzê fizyczno-matematycz-
n¹. To ona nadzorowa³a w Izraelu dzia³anie kamer lotniczych, na
których siê œwietnie zna³a. W tego rodzaju misjach zbiera³em bez-
cenne doœwiadczenie w organizacji i funkcjonowaniu s³u¿b pomia-
rowo-kartograficznych, czêsto w wyj¹tkowo trudnych warunkach,
nawet przy kompletnym braku personelu technicznego, który musia-
³em dopiero sam przeszkoliæ.

Od 1951 r. pracuje Pan w Kanadzie. Jakie by³y motywy przenie-
sienia siê na kontynent amerykañski?

Jak wspomnia³em poprzednio , nigdy nie opuszcza³a mnie myœl
wyjazdu ze Szwajcarii. Tote¿ gdy otrzyma³em zaproszenie z Pañ-
stwowych Laboratoriów Badawczych w Kanadzie (National Re-
search Council of Canada) z propozycj¹ za³o¿enia i poprowadzenia
Fotogrametrycznej Sekcji Badawczej, doszed³em do wniosku, ¿e jest
to zupe³nie wyj¹tkowa okazja, której nie powinienem zmarnowaæ.

Jak dzia³a³a i jaki by³ profil pracy kierowanej przez Pana Sekcji?
By³y to badania naukowe w szeroko pojêtej fotogrametrii jako no-
woczesnej technice pomiarowej, ze szczególnym uwzglêdnieniem
zagadnieñ geodezyjnych. Moja definicja fotogrametrii, jako poœred-
niej techniki pomiarowej opartej na modelach naturalnej przestrzeni,
obejmuje wszystkie zastosowania, od pomiaru cia³ i zjawisk niebie-
skich do mikroskopijnych komórek organicznych. Zakres badañ
Sekcji by³ wiêc olbrzymi.
Sekcja Fotogrametryczna by³a czêœci¹ Wydzia³u Fizyki NRC. W za-
kresie skromnego bud¿etu mia³em ca³kowit¹ swobodê w kszta³towa-
niu programu prac badawczych. Jedyn¹ instancj¹, z któr¹ siê okazyj-
nie komunikowa³em w sprawach Sekcji, by³ dyrektor Wydzia³u.
Wielkoœæ Sekcji waha³a siê od 20 do 25 osób, w tym 2-3 tzw. post-
-doctorate fellows (czyli m³odych stypendystów naukowych w wie-
ku do 36 lat z obcych krajów). Mniej wiêcej po³owa cz³onków Sekcji
by³a naukowcami, przy tym dba³em o to, aby miêdzy nimi by³o 2-3
fizyków, wzglêdnie elektroników. W ramach Wydzia³u mieliœmy do

pomocy trzy warsztaty: mechaniczny, optyczny i elek-

W laboratoriach National Research Council: Teodor Blachut (z prawej) i Uki V. Helava
przy Anaplocie (prototyp autografu z 1963 r).

troniczny, malutkie biuro konstrukcyjne pod nadzo-
rem technika, „biuro zakupów” oraz specjalistyczn¹
bibliotekê. W Wydziale nie by³o ¿adnej biurokracji,
wszystko by³o za³atwiane w rozmowie telefonicznej
lub bezpoœredniej. Warto podkreœliæ nadzwyczaj en-
tuzjastyczn¹ i przyjazn¹ atmosferê panuj¹c¹ nie tylko
tam, ale równie¿ w ca³ym NRC. Nie by³o najmniej-
szej trudnoœci z uzyskaniem porady czy wypo¿ycze-
niem specjalistycznego instrumentu w jakimkolwiek
z laboratoriów National Research Council. Myœlê, ¿e
to ostatecznie by³o powodem wyj¹tkowej wydajno-
œci i kreatywnoœci tej stosunkowo skromnej instytu-
cji naukowej. Wystarczy powiedzieæ, ¿e w ci¹gu 28 lat
mojego kierownictwa Sekcja opublikowa³a oko³o
1000 oryginalnych prac naukowych, nie w jakimœ
wewnêtrznym wydawnictwie, ale w niezale¿nych cza-
sopismach, w których wszystkie przed³o¿one teksty
by³y zatwierdzane przez niezale¿nych (i nieznanych
autorom!) recenzentów.

Mo¿e Pan podaæ przyk³ady osi¹gniêæ Sekcji Fotogrametrycznej
NRC?

Wymieniê tylko kilka z nich, które winny scharakteryzowaæ pro-
gram dzia³ania Sekcji:
■ Odpowiadaj¹c na potrzeby Kanady, sformu³owaliœmy metody
aerotriangulacji, które póŸniej na proœbê agencji pomiarowych na
œwiecie rozes³aliœmy do ponad 200 (!) z nich.
■ Doprowadziliœmy do bardzo zaawansowanego stadium proto-
typ autografu analitycznego, który oznacza³ zupe³n¹ rewolucjê
w technikach fotogrametrycznych. Myœlê, ¿e jest przyk³adem am-
barasuj¹cej nieuczciwoœci ze strony wiod¹cych firm, które nigdy
nie potwierdzi³y faktu, ¿e wynalazek autografu analitycznego
œwiat zawdziêcza NRC.
■ Nasi naukowcy sformu³owali poprawn¹ redukcjê elektronicznie
mierzonych odleg³oœci, która zosta³a potwierdzona przez Miêdzyna-
rodow¹ Uniê Geodezyjn¹.
■ Udowodniliœmy, ¿e metody fotogrametryczne pozwalaj¹ na
bez porównania bardziej ekonomiczne zak³adanie katastru grun-
towego w gminach wiejskich ni¿ techniki pomiarów polowych.
Studia te pozwoli³y mi na sformu³owanie i przeprowadzenie du-
¿ych projektów wdro¿eniowych w krajach Ameryki £aciñskiej.
■ Byliœmy bodaj¿e jedynym oœrodkiem fotogrametrycznym, który
dysponowa³ precyzyjnymi technikami do badania kamer fotogra-
ficznych i metrycznych w³asnoœci zdjêæ fotogrametrycznych. W efek-
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cie zmusiliœmy œwiatowe firmy do wprowadzenia technik fotogra-
ficznych (a nie wizualnych, ogólnie wtedy stosowanych) do sprawdza-
nia wydajnoœci kamer fotogrametrycznych.
■ WynaleŸliœmy i rozwinêliœmy (wraz z budow¹ szeregu instru-
mentów) techniki stereo-ortofoto, oparte na ró¿nicowym prze-
twarzaniu zdjêæ lotniczych, reprezentuj¹cych nowe podejœcie do
zadañ kartograficznych.
■ W zakresie fotogrametrii nietopograficznej wymieniê tylko ta-
kie projekty, jak analiza wypadków na szosach przy u¿yciu metod
jednoobrazowych o du¿ej czêstotliwoœci zdjêæ, automatyzacja dzia-
³ania „Canadarm” u¿ywanego w wahad³owcach kosmicznych, roz-
winiêcie koncepcji wraz z budow¹ komercyjnego sprzêtu do zasto-
sowañ zjawiska mory przy masowym badaniu dzieci w celu wy-
krycia deformacji krêgos³upa, zastosowania w okulistyce, nad wy-
raz cenne badania odkszta³ceñ, zw³aszcza w mechanice i budow-
nictwie (np. mostów), badania charakterystyki i rozk³adu fal na
otwartym morzu, ale zw³aszcza w portach.

■ W zastosowaniach typu topograficznego wspomnê jeszcze nasz
zasadniczy udzia³ w studiach nad lodowcami podbiegunowymi, któ-
re bez udzia³u fotogrametrii by³yby zupe³nie niemo¿liwe.
■ Osobne miejsce nale¿a³oby zarezerwowaæ dla stworzenia precy-
zyjnych kartograficznych podstaw dla teledetekcji rozwijanej samo-
dzielnie i z du¿ym powodzeniem na skalê przemys³ow¹ w Kana-
dzie. O ile siê nie mylê, to miêdzy innymi w³aœnie Polska zakupi³a
swój pierwszy ekwipunek teledetekcyjny w Kanadzie. Moje po-
dejœcie do badañ w szerokiej dziedzinie fotogrametrii znalaz³o g³êbo-
ki oddŸwiêk w ca³ym œwiecie, czego dowodem by³ coraz to ¿ywszy
udzia³ czo³owych uczonych z ró¿nych krajów w charakterze tzw.
visiting scientists. Jako przyk³ad mo¿na wspomnieæ osoby tak wybit-
ne, jak prof. Inghilieri z W³och czy p rof. Bjerhamer ze Szwecji.
Pensje tych zagranicznych uczonych (podobnie zreszt¹ jak i pensje
m³odych stypendystów z doktoratem) by³y ¿enuj¹co skromne, tylko
wiêc stypendyœci z biednych krajów mogli mieæ równie¿ motywacjê
finansow¹. Nie ulega³o te¿ ¿adnej w¹tpliwoœci, ¿e kierowana przeze
mnie sekcja stanowi³a naukow¹ czo³ówkê œwiata w tej dziedzinie.

Prawie 30 lat przepracowa³ Pan w NRC, co jak na zwyczaje
Ameryki Pó³nocnej jest wyj¹tkowo d³ugim okresem. Czy nie
mia³ Pan ochoty na zmianê miejsca zatrudnienia?

Powo³anie siê na „zwyczaje Ameryki Pó³nocnej” ma pewne uspra-
wiedliwienie w odniesieniu do zwyk³ych pracowników, których g³ów-
n¹ motywacj¹ jest wysokoœæ uposa¿enia i ogólne warunki pracy.

Sto lat albo i dwieœcie!
Kilkadziesi¹t osób zgromadzi³o zebranie Sekcji Fotogrametrii i Te-
ledetekcji Komitetu Geodezji PAN oraz Polskiego Towarzystwa
Fotogrametrii i Teledetekcji zorganizowane 10 lutego w Warszawie
z okazji 85-lecia urodzin dr. Teodora Józefa Blachuta. Sam jubilat
z racji wieku i odleg³oœci niestety nie móg³ wzi¹æ udzia³u w spotka-
niu. Gospodarz imprezy profesor Adam Linsenbarth przedstawi³
sylwetkê dr. Blachuta – wspó³twórcy fotogrametrii XX wieku. Od-
czytano te¿ wzruszaj¹ce pos³anie od jubilata oraz skierowane do
niego liczne listy gra-
tulacyjne. Wyst¹pie-
nia zaproszonych
goœci otworzy³ am-
basador Kanady Do-
nald P. McLennan.
Prezes GUGiK Ka-
zimierz Bujakowski
odczyta³ list od mini-
stra Marka Naglew-
skiego i poinformo-
wa³ o przyznaniu ju-
bilatowi odznaki ho-
norowej „Za zas³ugi
dla geodezji i kartografii” (medal zostanie wys³any drog¹ dyplo-
matyczn¹ i wrêczony doktorowi w ambasadzie polskiej w Otta-
wie). Z kolei profesor Kazimierz Czarnecki w imieniu Prezydium
Zarz¹du SGP przekaza³ na rêce organizatorów Z³ot¹ Odznakê
SGP. Barwnie i ciep³o Teodora Blachuta wspominali zagraniczni
goœcie: profesor Politechniki Lwowskiej Aleksander Dorozhyn-
skyy oraz profesor Uniwersytetu w Hanowerze Gotfried Konecny.
W drugiej czêœci spotkania stypendyœci i znajomi Teodora Bla-
chuta, m.in.: prof. Zbigniew Sitek, prof. Aleksandra Bujakiewicz,
prof. Józef Jachimski, dr W³adys³aw Mierzwa, dr Stanis³aw D¹-
browski, prof. Andrzej Sas-Uhrynowski oraz Irena Majcher przy-
pominali kontakty zawodowe i towarzyskie. Wspominano szcze-
gólnie wspóln¹ pracê, w  której d r Blachut by³ wyrozumia³y, ale
wymagaj¹cy – ka¿-
dy sta¿ musia³ byæ
uwieñczony zakoñ-
czeniem prac ba-
dawczych i publika-
cjami w fachowych
c z a s o p i sm a c h .
Podkreœlano ciep³o
domu Blachutów
(zarówno tego w Ot-
tawie, jak i domku
letniego na Kaszu-
bach Ontaryjskich),
gdzie czêsto zapra-
szani byli przybywaj¹cy do Kanady Polacy. W szyscy wyra¿ali
wdziêcznoœæ dr. Blachutowi, tym  bardziej ¿e w tamtych czasach
sam wyjazd do wolnego œwiata by³ atrakcyjny,  mo¿liwoœæ zaœ
pracy w oœrodku naukowym o naj wy¿szym na œwiecie poziomie
fotogrametrii by³a czymœ zupe³nie wy j¹tkowym. Sta¿e w NRC
zawa¿y³y nie tylko na osobistych losach uczestników, ale  wywar³y
ogromny wp³yw na rozwój ca³ej polskiej fotogrametrii.
Z³ot¹ Odznakê SGP wraz z nagraniem przebiegu ca³ej imprezy,
zdjêciami i listem gratulacyjnym podpisanym przez wszystkich
uczestników spotkania organizatorzy przekazali dr. Blachutowi.

Opr. red.

Uczestnicy uroczystej sesji            FOT. A. WARDZIAK

Od lewej profesorowie: Zbigniew Sitek, Adam
Linsenbarth, Józef Jachimski   FOT. A. WARDZIAK

Fanni i Teodor Blachutowie podczas Konferencji Kartograficznej
w Ottawie, 1999
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Moje uposa¿enie by³o skromne, ale mo¿liwe do przyjêcia, zw³aszcza
przy du¿ej zapobiegliwoœci i umiejêtnoœci mojej ¿ony w organizo-
waniu bardzo ¿ywej i interesuj¹cej aktywnoœci naszej rodzinnej gro-
madki. Moja odpowiedzialnoœæ naukowa by³a wielka i wymaga³a
du¿o wysi³ku, typowego dla ca³ej instytucji NRC. Czêsto, nawet po
kolacji, trudno by³o znaleŸæ miejsce do parkowania wokó³ budyn-
ków naszych laboratoriów. Nie brakowa³o mi te¿ bardzo ponêtnych
okazji do zmiany pracy, np. Amerykanie zaoferowali mi wybudowa-
nie specjalnych laboratoriów, otrzyma³em propozycje objêcia kated-
ry na bardzo presti¿owej uczelni europejskiej oraz kierowniczego
stanowiska w przemyœle brazylijskim. Nie nale¿y te¿ zapominaæ, ¿e
moje stanowisko w NRC wymaga³o doœæ czêstych podró¿y do ró¿-
nych krajów œwiata, o których ja sam decydowa³em. Moja pozycja
w NRC i ¿ywy udzia³ w naukowym, miêdzynarodowym ¿yciu po-
zwala³y mi na okazyjne organizowanie zjazdów miêdzynarodowych,
nawet w obcych krajach. Podobnie by³o z zakrojonymi na du¿¹ skalê
projektami wdro¿eniowymi, z których ostatecznie wywodzi³y siê
niektóre z moich raczej unikalnych publikacji. To ja ukszta³towa³em
moje miejsce pracy w Kanadzie i zdawa³em sobie sprawê z tego, ¿e
by³a to rzecz niepowtarzalna. Jedyny kraj, do którego móg³bym
wyjechaæ, to by³a Polska, jednak¿e pod warunkiem, ¿e pobyt ten
móg³by byæ pomocny dla mego kraju. Ale wszelkie nadzieje w tym
kierunku rozwiali szybko moi przyjaciele ¿yj¹cy w Polsce, którzy
powiedzieli mi wprost, ¿e dla Polski bêdzie lepiej, jeœli pozostanê za
granic¹.

Które ze swoich dokonañ w dziedzinie fotogrametrii i telede-
tekcji uwa¿a Pan za najwa¿niejsze?

Myœlê, ¿e mo¿e nale¿a³oby wzi¹æ pod uwagê stworzenie i kierowa-
nie czo³owymi w œwiecie laboratoriami badawczymi w szerokim
zakresie fotogrametrii. Jeœliby jednak¿e intencj¹ pytania by³o za-
wê¿enie odpowiedzi do jakiegoœ mniejszego „cz¹stkowego” osi¹g-
niêcia, to mo¿e nale¿a³oby wspomnieæ inicjatywê, kierownicze
wspó³autorstwo i redakcyjn¹ odpowiedzialnoœæ za dwie presti¿o-
we ksi¹¿ki: „Urban Surveying and Mapping” (1979) i „Historical
Development of Photogrammetric Methods and Instruments” (1989).
Pierwsza z nich, niezale¿nie przet³umaczona na jêzyk hiszpañski
i chiñski, sta³a siê podrêcznikiem w wielu krajach, podczas gdy
druga zosta³a przet³umaczona i opublikowana bodaj¿e w siedmiu
krajach. Wspominam tu tak¿e z du¿¹ przyjemnoœci¹ fakt, ¿e druga
ksi¹¿ka powsta³a w ramach dzia³alnoœci Komitetu Miêdzynarodo-
wego Towarzystwa Fotogrametrycznego , któremu przewodni-
czy³ prof. Zbigniew Sitek z AGH w Krakowie. W dziedzinie me-
tod i instrumentów pierwsze miejsce da³bym koncepcji i komplet-
nemu rozwiniêciu techniki stereo-ortofoto, któr¹ szczegó³owo opi-
sa³em w mojej pracy doktorskiej przed³o¿onej Politechnice Zury-
skiej w 1971 r., a która moim zdaniem nadal wymaga badañ. Bli-
sko zwi¹zana z t¹ koncepcj¹ i niejako wywodz¹ca siê z niej jest
moja propozycja przedstawiona w publikacji „Dynamiczny system
informacji o Ziemi oparty na katastrze wielozadaniowym” (1995)
opublikowanej w USA i w Grecji (1998).

Przez kierowan¹ przez Pana Sekcjê Fotogrametryczn¹ przewi-
nê³o siê wielu stypendystów, w tym Polaków. Którzy szczegól-
nie utkwili Panu w pamiêci?

Istotnie, mieliœmy du¿o stypendystów z ca³ego œwiata, w tym z kra-
jów tak odleg³ych jak Japonia, Pakistan czy kraje Ameryki Po³u-
dniowej. Jednak¿e ze wzglêdu na wymagany status naukowy naj-
wiêcej pochodzi³o z krajów europejskich. Myœlê, ¿e ich ogólna
liczba waha³a siê od 50 do 70 osób. Sprawa stypendystów polskich
nadawa³aby siê do œciœlejszego oddzielnego opracowania. Wspomnê
tylko, ¿e nie mia³em ¿adnych trudnoœci z AGH. Po pierwszych

stypendystach zaproponowanych przez prof. Odlanickiego przy-
je¿d¿ali w miarê wolnych miejsc nastêpni, przy czym polega³em
ca³kowicie na sugestiach AGH. Z Politechnik¹ Warszawsk¹ by³o
inaczej. Mimo ¿e mia³em tam bardzo serdecznych przyjació³ na
odpowiedzialnych stanowiskach, koñczy³o siê na „œwietnych kan-
dydatach”, którzy mogliby przyjechaæ za rok czy dwa. W okresie
tym przebywa³em w Polsce w zwi¹zku z któr¹œ z miêdzynarodo-
wych konferencji fotogrametrycznych. Nawi¹za³em wówczas kon-
takt z grup¹ m³odych entuzjastów fotogrametrii analitycznej zwi¹-
zanych z PW i przyrzek³em im, ¿e postaram siê przyj¹æ na stypen-
dium do moich laboratoriów wytypowanego przez nich kandydata.
Jakie¿ by³o moje przyjemne zaskoczenie, gdy w krótkim czasie
otrzyma³em list od grupy z nazwiskiem kandydata, który jednak¿e,
jeœli sobie dobrze przypominam te odleg³e czasy, postanowi³ wyje-
chaæ do Izraela. Chyba w jego miejsce przyjecha³ zacny i dzielny
dr Pêczek. Nastêpnym z kolei stypendyst¹ z Warszawy by³a chyba
dr Ola Bujakiewicz, która póŸniej pracowa³a przez d³u¿szy czas
na uniwersytetach afrykañskich. Stypendystów z AGH by³o wiê-
cej, zaczêli bowiem przyje¿d¿aæ znacznie wczeœniej. Pierwszym
z nich by³ dr Zbigniew Sitek, ogólnie bardzo ceniony i lubiany,
który odegra³ w rozwoju fotogrametrii w Polsce historyczn¹ rolê.
Poza pierwszym sta¿em, powraca³ on jeszcze do Kanady na krót-
sze pobyty. Dr Józef Jachimski za³o¿y³ przy jednym z ministerstw
w Kanadzie komórkê fotogrametryczn¹ odpowiedzialn¹ za doku-
mentacjê, restauracjê i konserwacjê budynków o wartoœciach hi-
storycznych. Dr W³adys³aw Mierzwa poœwiêci³ czas swego pobytu
w NRC na studia zwi¹zane z podstawowymi zagadnieniami geo-
metrycznej charakterystyki obrazów fotogrametrycznych. Jako pew-
nego rodzaju „wiano” otrzyma³ on (dla AGH) kalibrator kamer,
zbudowany i u¿ywany przez szereg lat przez laboratoria NRC.
Wymieniæ tu nale¿y równie¿ parê geodetów Irenê Majcher i dr.
Andrzeja Sas-Uhrynowskiego, którzy odbywali swój sta¿ w oœrod-
ku teledetekcyjnym Kanady. Ka¿dy ze stypendystów pracowa³ w
towarzystwie wytrawnych naukowców nad zagadnieniami wa¿ny-
mi dla oœrodka kanadyjskiego (wnosi³ wiêc du¿y wk³ad w rozwój
Kanady) i jednoczeœnie wzbogaca³ sw¹ wiedzê i doœwiadczenie,
a mo¿e nawet przesi¹ka³ radosn¹ atmosfer¹ twórczego wysi³ku.
Nie by³a wiêc to korzyœæ jednostronna! Myœlê, ¿e stypendyœci
polscy, wszyscy bez wyj¹tku, sprawdzili siê w dalszej dzia³alnoœci.

Kierowa³ Pan przez wiele lat zespo³ami ludzkimi. Jakimi cecha-
mi winien siê wyró¿niaæ dobry (efektywny) naukowiec i jego
szef?

Pytanie porusza bardzo obszerny temat. Istnieje równoczeœnie nie-
bezpieczeñstwo sugestii, ¿e to ja w³aœnie jestem wzorem wszystkich
cnót. Tego rodzaju wniosek by³by olbrzymim b³êdem. Pytanie jed-
nak¿e jest bardzo wartoœciowe, postaram siê wiêc na nie odpowie-
dzieæ w poœredni sposób. W Wydziale Fizyki by³o oko³o dziesiêc iu
sekcji. Moja by³a przewa¿nie nieco liczniejsza i mia³a prawdopodob-
nie wiêksz¹ liczbê zagranicznych naukowców, jednak¿e nie by³o
wœród nas jednej sekcji wybitnie s³abej. By³y one kierowane przez
dziesiêciu naukowców, w tym kilku cudzoziemców (jak ja), o ró¿-
nym pochodzeniu, wychowaniu, wykszta³ceniu itp. Zauwa¿y³em, ¿e
dla zapewnienia naprawdê oryginalnych, nowatorskich wyników
potrzebne jest coœ wiêcej ni¿ tylko genialny kierownik. Potrzebna
jest atmosfera przyjaznego zbiorowego wysi³ku oraz równie przyja-
zna, efektywna pomoc w trywialnych wypadkach. Przede wszyst-
kim nieodzowna jest du¿a swoboda zarówno kierowników zespo-
³ów, jak i indywidualnych naukowców. Nie sposób przymusiæ czo-
³owego naukowca w pewnej dziedzinie, aby z równym powodze-
niem zaj¹³ siê inn¹. Nasz¹ naczeln¹ zasad¹ i wytyczn¹ organizacyjn¹
w NRC by³ wybór dobrych naukowców na odpowiedzialne stanowi-
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ska i pozostawienie im pe³nej swobody dzia³ania. Jest rzecz¹ oczy-
wist¹, ¿e kierownik maj¹cy naturalne cechy przywódcy,  o wystar-
czaj¹cej kompetencji naukowej, bêdzie lepszy od introwertyka ¿yj¹-
cego swoim w³asnym œwiatem. Indywidualny badacz nie musi zu-
pe³nie posiadaæ cech wodzowskich. Dla jednostki nadrzêdnej jest
mo¿e nawet ³atwiej, gdy tych w³asnoœci nie ma. Powinien jednak¿e
posiadaæ bezsporne kompetencje w zakresie swej specjalnoœci i byæ
otwarty na naukowy i techniczny postêp. Innymi s³owy, sprawnie
zorganizowana swoboda, poza trafnym wyborem, jest moim zda-
niem najwa¿niejszym warunkiem wydajnej pracy naukowej.

Wyrafinowane techniki pomiarowe i coraz wydajniejsze kom-
putery pozwalaj¹ na coraz szybsze otrzymywanie map. Jak¹
mo¿e daæ Pan prognozê na najbli¿sze kilkanaœcie lat?

Myœl¹c o przysz³oœci, nale¿y bardziej zasadniczo przyst¹piæ do za-
gadnieñ w sferze naszej odpowiedzialnoœci. Moim zdaniem nasza
dyscyplina i profesja jest odpowiedzialna za sprawn¹ informacjê

w zakresie fizycznej i w³asnoœciowej sytuacji na powierzchni Ziemi,
a nawet pod jej powierzchni¹. Przyjmujê, ¿e czytelnik polski jest
zaznajomiony z wy¿ej wspomnian¹ publikacj¹ pt. „Dynamiczny sy-
stem informacji o Ziemi oparty na katastrze wielozadaniowym” opu-
blikowan¹ w Polsce w 1995 r. Ju¿ od 1975 r. eksperymentowa³em
z pomys³ami i technikami stanowi¹cymi podstawê tej publikacji w za-
krojonych na olbrzymi¹ skalê projektach wdro¿eniowych w Amery-
ce Po³udniowej. Zauwa¿y³em bowiem, ¿e przy unowoczeœnieniu
wspania³ej koncepcji katastru w wydaniu Napoleona z 1805 r. mieli-
byœmy prawie ¿e kompletn¹ informacjê dotycz¹c¹ nawet odleg³ych
zak¹tków ziemi i zapobiegli prawdopodobnie trylionowym stratom.
Jest to jednak¿e niezwykle rozleg³y i zasadniczy temat, którym móg³-
bym zaj¹æ siê osobno na ³amach GEODETY.

Czy geodezja z geoinformatyk¹ nie skoñcz¹ siê z chwil¹ uzy-
skania na ekranie monitora, na ka¿de ¿¹danie, wirtualnego
obrazu Ziemi, wytwarzanego przez nieustannie omiataj¹ce jej
powierzchniê radarowe wi¹zki z satelitów czy z poruszaj¹cych
siê po ulicach pojazdów?

Chyba lepiej mówiæ o „wirtualnym modelu powierzchni Ziemi”,
jako ¿e Z iemia jest tworem przestrzennym. I tutaj wpadamy na
koncept „stereo-ortofoto”, który jest zupe³nie nowym rozwi¹za-

niem fotogrametrycznym i chyba obecnie najbardziej ekscytuj¹-
cym. Pomijaj¹c fakt, ¿e wytwarzanie wirtualnych obrazów czy
modeli jest samo w sobie operacj¹ geodezyjn¹, która bêdzie ulega-
³a zmianie w miarê postêpu technologicznego, to jest i drugi fakt,
¿e sam obraz czy model wymaga dalszego opracowania, aby byæ
u¿ytecznym. Za³o¿ywszy, ¿e bêdziemy ju¿ dok³adnie znali ka¿dy
metr kwadratowy ziemi (co w³aœciwie ju¿ powinniœmy osi¹gn¹æ),
to stale jeszcze geodeci bêd¹ potrzebni do rejestracji zmian zacho-
dz¹cych na powierzchni ziemi.

W zakoñczeniu artyku³u „Widziane z Kanady” („Przegl¹d Geo-
dezyjny” nr 9/98) wyrazi³ Pan pogl¹d na temat polskiej geode-
zji: „Kadry s¹, czegoœ jednak¿e najwidoczniej brak”. No w³a-
œnie, czego?

Przypuszczam, ¿e w przywo³ywanym artykule mia³em na myœli
miêdzy innymi sprawy katastru, a wiêc stosunkowo prostej, ale
niezwykle wa¿nej obs³ugi geodezyjnej kraju. S³ysza³em jednak¿e,

¿e geodeci polscy myœl¹ o œmielszym wyst¹pieniu w tej
dziedzinie. Mamy œwietn¹ tradycjê wywodz¹c¹ siê od
Kopernika, obowi¹zuj¹ nas wiêc odpowiednie normy.

Jest Pan wspólnie z ¿on¹ za³o¿ycielem fundacji
nagród i stypendiów dla m³odych, zdolnych pol-
skich naukowców w zakresie fotogrametrii i tele-
detekcji. Sk¹d pomys³ na jej utworzenie?

Przede wszystkim ma³e wyjaœnienie. Fundacja jest au-
tentycznym wk³adem mojej ¿ony i moim, nie jest wiêc
tak, ¿e imiê mojej ¿ony zosta³o dopisane, aby jej zrobiæ
przyjemnoœæ. Moja ¿ona jest Szwajcark¹, ale jest to jej
olbrzymia zas³uga i osi¹gniêcie, ¿e nasi synowie mó-
wi¹ po polsku i ¿e dziêki jej zdyscyplinowanemu wy-
si³kowi (w tym i pracy zawodowej przez ponad deka-
dê) by³o nas w ogóle staæ na tego rodzaju projekt. Nie
jesteœmy bowiem bogaci.
W Pó³nocnej Ameryce jest obiegowe powiedzenie: „Put
a dollar where the mouth is!”, co w wolnym t³umaczeniu
brzmia³oby: „Nie wystarczy gadaæ, trzeba i przy³o¿yæ
rêkê!”. Na kontynencie amerykañskim jest wiele bardzo
wa¿nych i bogatych instytucji (takich jak uniwersytety,
oœrodki badawcze, muzea, galerie itp.), które powsta³y

i dzia³aj¹ dziêki prywatnym dotacjom. W Polsce pod tym wzglêdem
mamy równie¿ wspania³¹ tradycjê, któr¹ nale¿y jak najbardziej wspie-
raæ i rozpowszechniaæ. Doszliœmy wiêc z ¿on¹ do oczywistego wnio-
sku, ¿e najbardziej korzystn¹ i nieodzown¹ inwestycj¹ z punktu wi-
dzenia przysz³oœci kraju jest inwestycja w jego naukê. Wiadomo, ¿e
pañstwowe dotacje na naukê w Polsce s¹ ¿enuj¹co niskie. Ale czy
pañstwo zniszczone dzia³aniami wojennymi i okresem brutalnej eks-
ploatacji w okresie okupacji staæ na wiele wiêcej? Œwiatli obywatele
musz¹ wiêc pomóc. Filozofowie greccy doszli do wniosku, ¿e „po-
cz¹tek jest po³ow¹ wszystkiego”. Myœmy zrobili skromny pocz¹tek
(na taki by³o nas staæ). Ale mo¿e w³aœnie teraz by³aby okazja, aby
doprowadziæ ten pocz¹tek do potê¿nego dzie³a? Podejrzewam bo-
wiem, ¿e ani rz¹d, ani tym bardziej spo³eczeñstwo polskie nie zdaj¹
sobie sprawy z wagi i roli naszej dyscypliny. GEODETA móg³by
poruszyæ tê sprawê! Gdyby tak siê sta³o, zas³uga GEODETY zyska-
³aby historyczne wymiary.

Dziêkujemy za rozmowê i serdecznie zapraszamy do wspó³-
pracy z naszym miesiêcznikiem.

Rozmawiali: Katarzyna Paku³a-Kwieciñska, Jerzy
Przywara i Anna Wardziak. Zdjêcia ze zbiorów IGiK

Dr Teodor Blachut z ¿on¹, Floryda, luty 2000 r. (zdjêcie ze zbiorów p. Blachutów)
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